
najstarostlivejšie vyšetrené a musí byť o tom daná správa všetkým zainteresovaným činiteľom 
Zboru povereníkov, vláde a Slovenskému národnému frontu. Opakujem to isté želanie i DS, 
že totiž chceme čo najskôr vyriešiť situáciu, v ktorej sa nachádzame a dúfam, že v 
rokovaniach, ktoré boli síce prerušené, ale neboli skončené, dôjdeme k pozitívnym záverom. 
Len jednu žiadosť mám, a to je súčasne predpoklad každého kompromisu, aby sa vyšlo 
vzájomne v ústrety. Pripojujem sa k tomu, čo povedal povereník Dr. Kvetko v mene strany a 
plne zdieľam stanovisko podpredsedu Poláka. Keďže bola vec tak stavaná, ako sme to počuli, 
myslím, že DS sa nebude rozpakovať a že sa nám podarí získať samého podpredsedu Poláka a 
predsedu Zvojpovu na miesto povereníka spravodlivosti. 

Gen. tajomník KSS Bašťovanský: Ak DS nám chce výjsť úprimne v ústrety, tu bol podaný z 
našej strany konkrétny návrh, ku ktorému treba zaujať stanovisko. Za svoju stranu chcem 
vyhlásiť, že KSS prijala sprostredkujúci návrh pána predsedu vlády za toho samozrejmého 
predpokladu, že tento návrh nájde porozumenie všetkých zložiek Národného frontu. Nakoľko 
však ostatné politické strany neprišli s konkrétnymi návrhmi, necíti sa ani KSS byť viac 
viazaná týmto návrhom a ponecháva veci voľne tak, že sa tu vytvorila nová situácia, ktorú 
treba riešiť. 

Predseda vlády K. Gottwald: Ja už som úvodom povedal, že by som rád prišiel do Prahy s 
návrhmi, ktoré by boli v Bratislave so všetkými zložkami dohodnuté. Vidím však, že sa mi to 
nepodarilo. Prehlasujem, že podám vláde v Prahe správu o názoroch jednotlivých zložiek 
Slovenského národného frontu, politických strán a iných a podám vláde návrh na to, ako 
problém vytvorenia nového Zboru povereníkov riešiť. Žiaľ, že sme to nemohli robiť tu, že sa 
to bude musieť urobiť v Prahe. 

Dr. Husák: Nemá význam, aby sme si ďalej vymieňali názory o problémoch, ktoré tu boli 
nastolené, musíme vziať na vedomie stanovisko pána predsedu vlády a myslím, že za Vás za 
všetkých hovorím, keď mu ďakujem za námahu, s ktorou chcel pomôcť vyriešiť daný stav v 
súvislosti s utvorením nového Zboru povereníkov a poprosiť hop, aby aj v budúcnosti pri 
riešení našich problémov bol nám nápomocný. 

 

Slovenský národný archív Bratislava, f. Sociálna demokracia na Slovensku, a. j. 91. 

 

Dokument č. 136 

Správa agenta Vilímskeho z 11. novembra 1947 

 

Agent V - 101 podal dne 11. XI. 1947 o 16. hodine tyto správy: 

Dnes odpoledne byl ministr Pietor přijat presidentem republiky. President se vyslovil, že k 
němu má plnou důvěru. President řekl Pietorovi, že politika DS se nesmí spojovat s 
Američany a že je nesmyslné připravovat útěky kamkoliv.... 

President vyzval Pietora, aby trval na očistě DS, aby se DS dohodla s malými slovenskými 
stranami, SSL (Strana slobody), SP (Strana práce), a aby pevně držela demokratickou linii. 

Na to se konala porada Pietor, Franek, Kvetko a Filo. Teď se právě rozjeli informovat české 
občanské strany a přednesou poslední návrhy. Výživu dostane některá z malých politických 
stran, zemědělství si chtějí uchovat demokraté. Spravedlnost má vésti nějaký poradce ministra 
Drtiny přímo z Prahy jako resort celostátní / uvažuje se o tom, že by Štefánik byl jmenován 
státním tajemníkem ministerstva spravedlivosti, nebo zahraničního obchodu. Bude li panem 
předsedou vlády odmítnut jako náměstek předsedy vlády Kočvara, je na řade Pietor. Je 



ochoten přijmout funkci náměstka předsedy a V - 101 zaň nabízí spolupráci s námi a slibuje, 
že pro nás získají i lidovce. 

Archív Ministerství vnitra České republiky, f. 2M, č. 12828 
 
 

Dokument č. 137 
Informácia Ministerstva vnútra z 11. novembra 1947 
 
 
Dnešního dne získali jsme z úředního pramene tuto zprávu: 
 
Dne 11. listopadu 1947 o 12 hod. navštívil gen. konzul anglický v Bratislavě GRANT na 
předsednictvu sboru poveřenců Fraštackého a měl s nim poradu v trvání 1 1/2 hod., které se 
účastnili kromě Fraštackého pověřenci BELUŠ, ŠTEFÁNIK, STYK, LUKAČOVIČ, JOSKO 
a pravděpodobně i BÖHM. Účast posledního není ještě prověřena. Zprava je pravdivá, neboť 
úřední osoba ji podávající, byla osobně v té době na předsednictvu sboru pověřenců. 
Je jisté, že generální konsul byl o jmenovaných informován o situaci na Slovensku po 
včerejším rozhodnutí NF. Byla zařízená kontrola telefonních hovorů s Prahou dnes odpoledne 
a kontrola telegramů. 
 
 Státní ústřední archív Praha, f. 100/24, sv. 41, a. j. 838 

 
 
 

Dokument č. 138 
Telegram V. Širokého pre K. Gottwalda z 12. novembra 1947 o politickej kríze na 
Slovensku 
 
pánu predsedovi  vlády 
klementovi gottwaldovi 
praha 
 
na podklade doslych správ zo zasadnutia narodného frontu ceskych politickych stran 
usudzujeme, ze nasa povodna linia dosiahnut taky stav, aby dnesne vedenie demokratickej 
strany nemohlo a to najme na zasadanie ceskoslovenskeho narodneho frontu sedemnasteho 
vystupovat ako jediny legitimovany zastupca, je spravna a musime ju intenzivnejsie 
presadzovat. 
iste katolicke kruhy nam vycitaju, ze pri rokovaniach o rieseni slovenskej politickej krizy 
jednali sme len s lettrichom. 
vyslali sme dnes novomeskeho k biskupovi carskemu, ktory vyslovil zelanie, nadviazat styky 
s nami. laco sa vrati zajtra. 
dosiahnut chceme, aby do pondelka na platforme ceskoslovenskej statnosti vystupila skupina 
katolickych cinitelov. 
chceme realisticky vyckat vysledok. 
prosim ta, aby si touto cestou oznamil svoje stanovisko, dalej, ci moja ucast zajtra v prahe je 
bezpodmienecne potrebna, ako aj tvoje instrukcie ohladne jednania s demokratickou stranou 
vo veci zboru poverenikov. 
 
                                                                   siroky. 


